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Financiële onderhandeling Rijk-koepels implementatie Omgevingswet

Geachte leden.

Op 26 november 2015 hebben wij tijdens de informatieve Verenigde vergadering 
met elkaar gesproken over de nieuwe Omgevingswet, het bestuursakkoord dat 
daarover gesloten is tussen het Rijk en de koepelorganisaties en hoe op 
hoofdlijnen het implementatieproces bij Delfland eruit zal zien. Wij hebben toen 
aangegeven dat er in het Bestuursakkoord implementatie Omgevingswet (juli 
2015) een hoofdstuk niet ingevuld is, namelijk de financiële afspraken over de 
implementatie van de wet. Op dat moment kon hierover nog geen 
overeenstemming worden bereikt. In voorliggende brief informeren wij u over de 
voortgang op dit specifieke punt.

Het ministerie van I&M is samen met de koepelorganisaties een "artikel 2 
onderzoek" gestart. In dat onderzoek wordt in beeld gebracht wat de baten en 
lasten zijn van de implementatie van de omgevingswet, de transitiekosten en het 
inrichten van een landelijk digitaal stelsel. Over de interpretaties van de baten en 
de lasten wordt al enige maanden druk onderhandeld tussen Rijk en 
koepelorganisaties. De Unie van Waterschappen onderhandeld met het Rijk op 
basis van door het Uniebestuur gehanteerde standpunten (zie bijlage 1). Het 
ministerie van I&M is erop gericht om nog in april 2016 tot overeenstemming te 
komen zodat dit verwerkt kan worden in de Voorjaarsnota van het Rijk.

De onderhandelingen zijn in een finale fase terecht gekomen. De verwachting is 
dat er op 23 maart een onderhandelaarsakkoord kan worden bereikt. Op 24 maart 
worden de waterschappen, middels een klankbordbijeenkomst, geïnformeerd over 
het onderhandelingsresultaat. Het voorstel ligt vervolgens op 1 april 2016 voor 
besluitvorming voor tijdens de Ledenvergadering van de Unie. Dit maakt dat er 
flexibiliteit nodig is voor besluitvorming over dit akkoord in eigen huis.

Indien de uitkomsten van de onderhandelingen consequenties hebben voor onze 
meerjarenbegroting dan stellen wij voor om tussen 24 maart en 1 april een extra 
Commissie BOB in te lassen om een en ander met u te kunnen bespreken. Op een 
later moment in dit jaar komen wij bij u terug om over het totaal van de 
implementatie van de Omgevingswet met u te spreken.
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Bijlage: Standpunten Uniebestuur ten aanzien onderhandeling
financiering Omgevingswet

• Wij zijn bereid om afspraken te maken over datgene wat nodig is voor 
inwerkingtreding van de wet. Dat is steeds ons uitgangspunt geweest en dat is 
het nog.

• Als gemeenten een tegemoetkoming voor legesderving krijgen, moet dat ook 
voor de waterschappen het geval zijn, als er voor hen vergelijkbare 
argumenten gelden.

• De invoeringsondersteuning en het centrale informatiepunt kan langs de lijnen 
die daarover reeds in het bestuursakkoord zijn vastgelegd verder vorm en 
inhoud worden gegeven.

• Indachtig het bestuursakkoord gaan wij voor het digitaal stelsel uit van 
scenario 2 als doelstelling voor 2018 en volledige realisering in 2024 als 
eindbeeld. We kunnen instemmen met scenario 3 als eindbeeld, omdat alleen 
hiermee exploitatiekosten kunnen worden gedekt en overheidsinvesteringen 
door de BV Nederland kunnen worden terugverdiend (waarbij we ons 
realiseren dat de terugverdientijd lang is). Gegeven de risico’s die aan 
grootschalige digitalisering kleven en onzekerheden rondom inhoud en 
gevolgen voor de waterschappen, moeten de onderdelen van scenario 
gezamenlijk en stapsgewijs worden ontwikkeld. Garanties van het Rijk en/of 
nader onderzoek (business cases/ go-no go momenten) moeten uitwijzen 
welke onderdelen van scenario 3 wanneer gerealiseerd kunnen worden.

• Het is een logische keuze dat het Rijk de investeringsuitgaven voor centrale 
voorzieningen (invoeringsondersteuning, informatiepunt en digitaal stelsel) 
voor zijn rekening neemt.

• Wat betreft de transitiekosten van de waterschappen blijft ons vertrekpunt (in 
het verlengde van onze inzet bij de totstandkoming van het bestuursakkoord) 
dat deze voor rekening van het Rijk komen. Echter, als uit de verkenning van 
andere mogelijkheden voor stimulering van de implementatie voor de 
waterschappen nuttige onderwerpen naar voren komen, zijn we bereid het 
gesprek aan te gaan over alternatieven voor de vergoeding van 
transitiekosten. Daarbij denken wij aan stimulerings-/ subsidieregelingen voor 
versnelling van de invoering van digitaal zaakgericht werken, voor versnelling 
van digitalisering van de leggers en voor adopteren van 'standaarden 
Omgevingswet (deze zaken zijn randvoorwaardelijk voor een goede invoering 
van de Omgevingswet).

• Als aan voorgaande punten tegemoet wordt gekomen, zijn de waterschappen 
bereid in de vorm van gebruikersbijdragen een deel van de exploitatiekosten 
van de centrale voorzieningen en eventuele extra interne exploitatiekosten 
o.g.v. digitalisering voor hun rekening te nemen.

• Mocht op enig moment blijken dat de gebruikersbijdragen, transitie- en eigen 
exploitatiekosten substantieel hoger zijn dan wat nu uit het onderzoek naar 
voren komt, dan staan de gemaakte afspraken ter discussie (wij gaan dus uit 
van maximum bedragen).


